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Gustau Muñoz tenia només setze
anys quan la bala d’un policia va
posar fi a la seva vida. Era l’11 de
setembre de 1978 i aquest jove
participava en una manifestació de
la Diada. Militava a les joventuts
del PCE(i) –el Partit Comunista
d’Espanya (internacional), que
defensava la independència de
Catalunya– i formava part d’un
dels piquets d’aquella mobilitza-
ció. L’acompanyava, entre altres,
el seu germà Marc, que només te-
nia un any més que ell. Després
d’un moment de tensió, i pràcti-
cament sense adonar-se’n, els dos
germans es van separar. “Un
agent ens va intentar detenir i vam
córrer en direccions oposades”, re-
lata en Marc. Al cap d’uns instants,
en Gustau va ser assassinat d’un
tret al carrer Ferran.

En Marc ho recorda com si fos
ahir, però aviat farà 45 anys d’a-
quells fets. Uns fets que, malgrat
aquestes quatre dècades, conti-
nuen impunes. En el seu moment,
el cas es va arxivar sense judici i,
posteriorment, l’estat espanyol
no ha reconegut en Gustau com a
víctima d’un crim de lesa huma-
nitat. Amb tot, el cas ha prescrit. 

És per això que la família
Muñoz ha hagut de fer més de
10.000 quilòmetres i plantar-se
a l’altra banda de l’Atlàntic per
trobar la justícia que Espanya li
ha negat. El passat 22 de març,
Marc Muñoz va declarar als jut-
jats federals de Buenos Aires da-
vant María Servini, la jutgessa de
la querella argentina contra els
crims del franquisme.

UN PRECEDENT JUDICIAL
El camí per arribar fins a la de-
claració a l’Argentina no ha estat
gens fàcil. Després d’esgotar les –

limitades– vies de la justícia es-
panyola, l’any 2016 en Marc va
provar d’incloure el cas a la que-
rella argentina, però va ser re-
butjat perquè només s’acceptaven
fets ocorreguts fins al juny de
1977. Lluny de rendir-se, va pre-
sentar un recurs, però aleshores
li van dir que faltava documenta-
ció. Tampoc no ho va deixar cór-
rer (mai li ha passat pel cap
aquesta possibilitat). I el 2018, en
el tercer intent, el crim d’en Gus-
tau va ser admès a la querella ar-
gentina. “El nostre cas amplia el
període temporal de la quere-
lla”, destaca en Marc, que defen-
sa que “la justícia no podia limi-
tar-se al temps”.

Com en tot, la pandèmia va
endarrerir el procés, però final-
ment va arribar el dia. En Marc va
volar a Buenos Aires el 18 de
març per poder participar, del
20 al 24, en un congrés sobre drets

humans i crims de lesa humani-
tat com a membre del Col·lectiu
pels Oblidats de la Transició
(COT). El dia 22 va declarar da-
vant la jutgessa Servini com a tes-
timoni i querellant de l’assassinat
del seu germà. Hi va haver tres tes-

timonis més i es va presentar
com a prova el documental Gus-
tau, la Transició al descobert, de
Jaume Domènech. L’objectiu d’a-
questa declaració, que va durar
prop de dues hores, era acusar Ro-
dolfo Martín Villa, ministre de l’In-
terior entre 1976 i 1979, i els dos
policies presumptament involu-

crats en la mort d’en Gustau:
Jose Luis Varela Miras i Francis-
co Martínez Menéndez. Però tam-
bé pretenia denunciar el que va ser
realment la Transició espanyola.

“Gairebé 200 persones van
ser assassinades durant aquella
època”, assenyala en Marc, des-
mentint el mite d’una transició
modèlica cap a la democràcia.
“Aquelles morts formaven part
d’un pla establert pel poder”,
afegeix, posant el focus també en
Joan Carles I com a cap d’estat.
Aquesta tasca de denúncia és la
que porta a terme el COT, que
anima les famílies de totes les víc-
times a presentar el seu cas a la
querella argentina.

“L’Argentina està donant una
lliçó de justícia i de democràcia
a l’estat espanyol”, subratlla en
Marc. Per a ell, tot i que admet
que el procés és llarg, el fet d’ha-
ver pogut declarar a Buenos

Aires li ha transmès la sensació
“que s’està avançant”. Que la
justícia per a la memòria d’en
Gustau, doncs, és més a prop.

“UNA PEDRA A LA SABATA”
La querella argentina, però, re-
quereix col·laboració d’Espanya.
I en aquest sentit, tal com es
queixa en Marc, l’estat espanyol
ha sigut “una pedra a la sabata” en
tot moment. “Fins ara només ha
posat pals a les rodes”, remarca.
Però, tot i aquests mals prece-
dents, no perd l’esperança. 

“El govern espanyol no pot
ignorar la justícia internacional
eternament. En algun moment
haurà de començar a col·laborar.
Seria un exercici d’higiene per a la
democràcia espanyola”, diu en
Marc, que fa 45 anys que lluita
contra la impunitat. “No pots
matar un noi de setze anys i anar-
te’n a casa”, sentencia.

Anna Utiel
BARCELONA

Travessar l’oceà per fer justícia

El cas d’en Gustau ha
obert la porta a jutjar
crims posteriors al 1977
en la querella argentina

Marc Muñoz amb María Servini, la jutgessa de la querella argentina, i amb una pancarta acusant Martín Villa. Fotos cedides

» Gustau Muñoz va ser assassinat als 16 anys per un policia en una manifestació de la Diada de 1978
» El seu germà Marc ha declarat recentment a l’Argentina perquè aquest crim no quedi impune
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La lupa

D’un temps ençà, l’ecologisme, com moltsaltres moviments, s’ha instrumentalitzat
dramàticament. Només fa uns dies, el
candidat a l’alcaldia de Barcelona pel PSC,

Jaume Collboni, afirmava: “Soc ecologista i defenso
l’ampliació de l’aeroport”. Pot semblar un autèntic des-
propòsit, i ho és. Però aquesta afirmació ha fet que mol-
tes persones es preguntin si es pot ser ecologista i de-
fensar l’ampliació del Prat.

La resposta curta és no. De fet, les propostes im-
pulsades històricament pel PSC disten molt, en conjunt,
de la proposta ecologista. Només heu de mirar el BOE
cada setmana per comprovar-ho. Jaume Collboni i els
seus assessors ho saben. I, tanmateix, la distorsió emo-
cional que fan de la realitat generà rèdits electorals. Avui
declarar-se ecologista dona vots, i aquesta és, assumint
la contradicció, una victòria ecologista.

Fet i fet, la consciència social respecte a les preocu-
pacions ambientals ha anat canviat a mesura que les pres-
sions del moviment ecologista s’han fet més intenses. I
tot i que les propostes ecologistes són una esmena a un
sistema consumista que continua engolint recursos i con-

taminant l’entorn, el discurs mediambiental s’ha inte-
rioritzat com una eina de màrqueting. Quantes marques
parlen de sostenibilitat tot i haver de creuar el món amb
avió per vendre els seus productes? Al cap i a la fi, ser
ecologista també fa vendre més.

Si ho fan les empreses, és esperable que passi el ma-
teix en l’esfera política. De fet, conceptes com sosteni-
bilitat, resiliència, crisi o emergència climàtica han en-
vaït els discursos de la socialdemocràcia, tot i practicar,
com deia més amunt, una política ambiental contra-
dictòria. El que crec que és menys esperable és que part
de l’esquerra faci seves les reivindicacions ecologistes
i alhora accepti a ulls clucs propostes de caràcter neo-
liberal que són radicalment contradictòries amb aques-
tes posicions.

Ho hem vist darrerament amb Esquerra Republi-
cana, que ha basculat entre l’oposició a l’ampliació de
l’aeroport del Prat i l’ampliació de les terminals de cre-
uers al Port de Barcelona o la construcció del Quart Cin-
turó. I també ho hem vist amb En Comú Podem, que
tot i haver defensat una política de reducció del vehi-
cle privat a Barcelona no ha dubtat a aprovar els pres-

supostos de la Generalitat, sabent que, fent-ho, també
avalaven el Quart Cinturó.

Aquests exemples, i molts altres, demostren que part
de l’esquerra s’ha instal·lat en el que podem anomenar
ecologisme de la postveritat: en la distorsió emocional i
deliberada de l’abast real i les contradiccions de les seves
polítiques ambientals. Un terreny pantanós i mediàtic on
les posicions defensades ambientalment i climàticament
no tenen res a veure amb les polítiques desenvolupades
realment. On es pretén fer compatibles, aparentment, les
reivindicacions ecologistes i els interessos econòmics de
certs sectors que són contraris a aquestes tesis.

Tanmateix, l’ecologisme és molt més que paraules que
apel·len amb conceptes d’equilibri i respecte a la natura.
És una eina política que proposa solucions reals i integrals
a la crisi socioecològica a la qual ens encaminem. I aques-
tes propostes són incompatibles amb el model de des-
envolupament que es defensa des del Banc Central Eu-
ropeu o des del Fons Monetari Internacional. Per això con-
vé recordar que aplicar polítiques de caràcter neoliberal
i anar en bicicleta no et fa ser ecologista. O s’és ecologis-
ta o no se n’és. I part de l’esquerra n’hauria de prendre nota.

NLes millors
perles

Wallapop va felicitar i publicitar el Dia de la Mare amb una
notificació que deia: “Trucada perduda de ta mare”.

Desenes de persones òrfenes van criticar la campanya per
l’ensurt i la tristor que els va provocar. L’empresa s’ha disculpat.

Una ampolla de vi i piruletes. Sembla que l’ésser humà
no necessita res més que això per sobreviure cinc dies

en un bosc australià. Almenys així és com ha aconseguit
mantenir-se amb vida una dona rescatada recentment.

Tres lladres roben fins a 200 vambes en una botiga del Perú.
El botí inclou diferents marques, colors i mides, però totes

les sabatilles tenen una cosa en comú: són totes del peu dret.
No sabem si als tres lladres els faltava la cama esquerra.

Enxampen un treballador de Correus que robava part
del contingut dels paquets abans d’entregar-los als

legítims propietaris. Un vídeo publicat a TikTok ha exposat
aquest lladre i ara l’empresa investiga el cas. 

LA FOTOTwitter (@RoyalFamily)
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per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

L’ecologisme de la postveritat
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L’aventura d’Àlex Giró1

2
Un veí del bloc del carrer Tarragona que serà
per a turistes: “Tinc tota la meva vida aquí”

Trias diu que el benestar animal “no ha estat
una prioritat ni de Colau ni de Collboni”

La Cabrònica del Nord: el mèrit 
de mantenir el foc ben viu

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5

La Kidical Mass recorrerà una part del barri

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

La segona edició de la Kidical
Mass a Barcelona, que va tenir

lloc diumenge passat, 
va aplegar més d’un miler de
persones. Els participants van
recórrer les grans avingudes de
la ciutat, pedalant per bona part

de la Dreta de l’Eixample. 
pàgina 14Kidical Mass

La Comissió de Memòria
Històrica del Poblet ha engegat
un cicle d’entrevistes a veïns i
veïnes per recuperar el passat

del barri. La primera entrevistada
ha estat Marta Sarrà, una dona
nascuda el 1937 que conserva

els records intactes. 
pàgina 16Memòria del Poblet

La Cabrònica del Nord, la colla
de diables del Fort Pienc, rebrà
la Medalla d’Honor aquest 2023.

El Districte de l’Eixample 
ha escollit l’entitat per la seva

“tasca de manteniment i difusió
de la cultura popular i del foc al

barri i al districte”. 
pàgina 18La Cabrònica del Nord

A les xarxes

@carlesral: Més creuers, menys aigua;
més creuers, menys habitatge; més cre-
uers, més residus; més creuers, més es-
calfament... #StopCreuers.

@perearagones: El Govern inicia el procés
d’expropiació d’habitatges de grans teni-
dors buits des de fa dos anys, que permetrà
incorporar-los al parc de lloguer social.

#HabitatgeSocial

@elpiratavell: Rodalies és una arma elec-
toral. Ara i sempre. I això explica per què
tot continua igual, i per què qui més la pa-
teix són les que menys tenen.

#UnDiaMésARodalies #StopCreuers

Safata d’entrada

Hi ha persones que amb
prou feines poden pen-
sar en elles mateixes

perquè els anem demanant que
tinguin en compte els altres.
Em posen malalt aquells que
van donant lliçons d’això que
anomenen empatia, alteritat, bé
comú i coses així, però després,
a la intimitat o a l’esbarjo, es pas-
sen pel folre tot el que diuen.

És impossible separar el sub-
jecte de les seves circumstàncies.
Deixeu-me dir per començar que
no es pot definir tan alegrement
el que normalment considerem
bo o dolent. El comportament
humà, diria el meu professor Jo-
sep Maria Puig (i jo ho compar-
teixo), està totalment determinat

La veritat
per Francesc Reina

per les influències que rebem de
l’exterior. A més, estem molt llu-
ny de controlar-les, per més
que diguin aquells que escriuen
llibres d’autoajuda. La qüestió,
encara que sembli absurd, és
que no som conscients del que
ens passa... I això és pastura del
missatge de l’autoritarisme, el
consumisme, l’aïllament...

De la teoria sobre les po-
mes podrides surt aquesta
gran pena que insisteix sobre
els elements patològics que

volen explicar les responsabi-
litats personals. La qüestió és
que puguem controlar els nos-
tres entorns per ser autònoms.

Que difícil... Molt d’això té
a veure amb la política. A veu-
re si ens n’assabentem: el ca-
ràcter no designa la conducta.
Això és el que ens volen fer
creure. No hi ha comporta-
ments estables, només hi ha si-
tuacions. És impossible sepa-
rar els individus de les nostres
circumstàncies.

Fo
to

: J
or

di
 B

or
rà

s/
AC

N



10 de maig del 2023Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
7 | 

líniaeixample.cat



10 de maig del 2023

Esquerra de l’Eixample
| 8

líniaeixample.cat

El bloc del carrer Tarragona
no tindrà 120 pisos turístics

HABITATGE4L’Ajuntament re-
tirarà la llicència turística a 69
dels 120 pisos del bloc del carrer
Tarragona que a finals d’abril es
va saber que podrien explotar-se
com a habitatges turístics per
decisió judicial. La tinenta d’al-
caldia d’Ecologia, Urbanisme,
Infraestructures i Mobilitat, Ja-
net Sanz, es va reunir divendres
amb els veïns per explicar-los que
la Llei de facilitació de l’activitat

econòmica de la Generalitat per-
met retirar la llicència als pisos
que fa tres mesos que la tenen
però que encara no l’exerceixen.
Sanz va explicar que almenys 69
dels 120 pisos tenen contractes de
lloguer vigents, per la qual cosa no
han pogut ser utilitzats com a pi-
sos turístics. També va demanar
informació als veïns sobre la res-
ta de pisos per si n’hi hagués d’al-
tres amb aquesta casuística.

Les escoles del barri, entre les
més contaminades de l’Estat

MEDI AMBIENT4Un informe d’E-
cologistes en Acció confirma que
les escoles de l’Esquerra de l’Ei-
xample, i del districte en general,
estan entre les que tenen pitjor
qualitat de l’aire de tot l’Estat. Es
tracta d’un estudi en què han
participat 35 escoles barcelonines,
entre les quals n’hi havia diverses
de l’Eixample, com l’Auró, Joan
Miró, Tabor o Ferran Sunyer. El
resultat és que gairebé dos terços
dels entorns escolars de Barcelo-

na analitzats superen els límits le-
gals de diòxid de nitrogen i el cen-
tre més mal parat és Joan Miró.
L’únic centre que se salva es tro-
ba en un carrer pacificat. Des de
l’AFA de l’Escola Auró, que ocu-
pa la sisena posició, denuncien que
estan patint precisament els danys
col·laterals de la pacificació d’altres
carrers. “Som al carrer Mallorca i,
com que es considera una via bà-
sica de la ciutat, se’ns nega la re-
ducció d’un carril”, es queixen.

HABITATGE4El desnonament
del primer veí de la Casa Orso-
la que va anar a judici per fina-
lització del contracte, i que estava
previst per al 19 de maig, s’ha
suspès provisionalment a l’es-
pera que l’Audiència Provincial
de Barcelona es posicioni. Així
ho van anunciar des del Sindicat
de Llogateres aquest dilluns, en
una atenció als mitjans davant
de la Ciutat de la Justícia, on el
mateix dia hi havia previst el ter-
cer judici a un veí de la finca.

Cal recordar que un fons d’in-
versió, Lioness Inversiones, va
comprar el 2021 aquest edifici
modernista situat a Calàbria amb
Consell de Cent. La nova pro-
pietat va notificar aleshores als
llogaters que no els renovaria el
contracte. Des d’aquell moment,
els veïns van iniciar una lluita de
la mà del Sindicat de Llogateres
i la Xarxa d’Habitatge de l’Es-
querra de l’Eixample.

UNA TROBADA EL 18 DE MAIG
En l’acte de dilluns al matí, el
Sindicat de Llogateres va acusar

els responsables polítics de no
oferir solucions per a finques
com la Casa Orsola i va recordar
que aquest no és un cas excep-
cional. “Fins ara, la Casa Orso-
la ha estat la punta de llança en
la batalla contra l’especulació.
Però sabem que són moltes les
cases orsola que hi ha i hi hau-
rà arreu el territori”, van dir. 

Tenint en compte això, l’en-
titat ha convocat una trobada de
veïns de blocs de pisos que es
troben en situacions similars.
L’acte serà el pròxim dijous 18 de
maig, tindrà lloc davant de la
mateixa Casa Orsola i servirà
“per seguir articulant la lluita
contra l’especulació immobilià-
ria”, segons el Sindicat.

Veïns de la Casa Orsola a la Ciutat de la Justícia. Foto: Sindicat de Llogateres

Petita victòria en la batalla
judicial de la Casa Orsola

Tradició | En marxa les Festes de Primavera
Prop d’una trentena d’entitats de l’Esquerra de l’Eixample han organitzat les Fes-
tes de Primavera del barri, que van començar divendres passat i s’allargaran fins
al diumenge. El programa inclou concerts, cultura popular i tallers, entre d’altres. 
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COMERÇ4La unió de comer-
ciants Som Sant Antoni ha pre-
sentat la segona edició de la seva
fira de comerç i cultura. Un es-
deveniment que es farà en tres
trams diferents de l’avinguda
Mistral els dies 13 i 14 de maig de
les deu del matí a les vuit del ves-
pre. Una jornada que comptarà
amb 60 paradetes de comerços,
fira gastronòmica, mostra de cer-
veses artesanes, concerts, Djs,
una passarel·la de moda dels En-
cants i activitats per a les famílies.

L’objectiu del festival que or-
ganitza l’agrupació de comer-
ciants és donar visibilitat a la ri-
quesa comercial del barri “d’una
manera festiva, a més de pro-
moure activitats a càrrec dels co-
merciants”, explica des de l’enti-
tat. A banda, remarca que és
“una gran oportunitat per desco-
brir l’oferta comercial i gastro-
nòmica del barri”.

Som Sant Antoni, igual que l’a-
ny passat, ha dividit el festival en
tres grans àrees, cadascuna amb
programació i activitats variades
per a diferents públics. 

L’Àrea Comerç ocuparà la
zona central de l’avinguda Mis-
tral i és on hi haurà les botigues
de Sant Antoni, així com els co-
merços convidats. Tot plegat
formant les 60 paradetes de co-
merços diferents.

L’Àrea Cultura concentrarà
tota la programació de concerts i
activitats. Aquesta àrea també

oferirà activitats esportives a càr-
rec de Rocafort Esportiu, la des-
filada de moda dels Encants,
mostres de dansa i carpes de res-
tauració del barri, entre altres.

Finalment, l’Àrea Canalla és la
que oferirà la cervesa artesana
amb els diferents productors del
barri, i també hi haurà ambien-
tació musical a càrrec dels Djs.

El Som Sant Antoni Festival de l’any passat. Foto: Som Sant Antoni

Arriba la segona edició
del Som Sant Antoni Festival

Una activitat a la ronda per
reivindicar el seu ús veïnal

OCI4Amb la llosa ja oblidada i
amb el projecte de reurbanitza-
ció aprovat, la ronda Sant Anto-
ni es troba en una nova etapa.
Una etapa que, segons les enti-
tats que han defensat sempre la
pacificació d’aquesta via, ha de
tenir les activitats veïnals com a
protagonistes. Per això, dissab-
te hi tindrà lloc el primer gran
acte d’aquesta nova era. Hi hau-
rà actuacions musicals, poesia i
propostes infantils, entre d’altres. 

L’objectiu d’aquesta jornada
és “que quedi palès que la ron-
da és un espai veïnal”, tal com re-

marca Xàbius Caballé, integrant
de Fem Sant Antoni.

UN MANIFEST EN 4 LLENGÜES
Durant la jornada també hi hau-
rà la lectura d’un manifest de les
entitats propacificació, en el qual
tornaran a deixar clar el seu po-
sicionament. Aquest text, tal com
avança Caballé, es llegirà en qua-
tre llengües: català, urdú, tagal i
àrab. “És una manera de visibi-
litzar la diversitat del veïnat de la
zona”, assegura Caballé, que la-
menta que en ocasions s’hagi
menystingut algunes comunitats.

La ronda, durant l’intercanvi de cromos. Foto: Twitter (@CuidemSant)

Sant Antoni Comerç | Dia del Comerç de Proximitat
L’entitat Sant Antoni Comerç i alguns dels seus establiments associats van
sortir al carrer aquest dimarts, 9 de maig, per celebrar el Dia Europeu del
Comerç de Proximitat, amb descomptes i ofertes per al veïnat del barri.  
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell
Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 

electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.

No tothom considera aquesta
possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.

En una línia similar s’expressen
altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.

Més enllà de desitjar un sistema
d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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La Kidical Mass reuneix 
més d’un miler de persones

REIVINDICACIÓ4La Xarxa Bi-
cibús Barcelona, conjuntament
amb altres moviments afins a la
bicicleta, van celebrar aquest
diumenge la segona edició de la
Kidical Mass, la pedalada po-
pular que reivindica que els car-
rers són per a tothom.

La jornada va començar a les
12:30 del migdia i, segons afir-
ma la mateixa Xarxa Bicibús, hi
van assistir més d’un miler de
persones. Tots plegats van re-
córrer les grans avingudes de la
ciutat, a més de fer una bona
part del recorregut per la Dre-

ta de l’Eixample, per “reclamar
els drets dels infants a moure’s
en bicicleta de forma còmoda,
segura i accessible”. La cita
també reivindicava que els en-
torns urbans siguin amb “me-
nys cotxes, menys soroll i menys
contaminació”.

Amb tot, la pedalada va anar
acompanyada de música i de
pancartes reivindicatives. Fi-
nalment, la trobada va culminar
amb la lectura del manifest con-
junt del moviment Bicibús Ca-
talunya que agrupa 18 bicibusos
arreu del territori.

COMERÇOS4Els grafitis i les
pintades han estat sempre un
tema de debat entre els que ho
consideren un art i els que ho ve-
uen com actes incívics. El fet és
que ja fa temps que hi ha espais
habilitats perquè els artistes ur-
bans pintin les seves obres sen-
se haver de fer-ho a parets del
carrer o a persianes de negocis. 

De fet, per evitar que les per-
sianes de molts establiments
acabessin pintades, l’associació
de comerciants Coreixample va
impulsar la iniciativa Persianes
amb història. El projecte permet
que sobre les persianes d’esta-
bliments associats s’hi hagin fet
obres artístiques que “dignifi-
quen el centre neuràlgic del mo-
dernisme”, afirma el president
de l’entitat, Xavier Llobet.

El projecte ha estat un èxit
perquè s’han respectat les obres,
però darrerament, segons ex-
plica Llobet, molts locals, entre
ells el seu, han tornat a patir pin-
tades. “És un acte contra la pro-
pietat privada i netejar-ho ens
costa bastants diners”, afirma.

Llobet lamenta que hagin de
patir aquests “actes vandàlics”,
però alhora insisteix a dir que de-
fensen “l’art dels grafitis, però no
l’incivisme”. És per això que la
seva queixa va dirigida a “cons-
cienciar” els grafiters que no pin-
tin  les persianes: “Ja no és que
pintin les que no tenen dibuix,
també ho fan a les que en tenen”.

En aquest sentit, el presi-
dent de l’entitat continua dient
que el remei perquè no es re-
peteixi és que el culpable faci
un acte cívic per arreglar el seu
incivisme: “La solució és que
quan enxampin a algú que hagi
fet una pintada, la mateixa
persona hagi d’esborrar-ho”,
sentencia Llobet.

La persiana del negoci del president de Coreixample, Xavi Llobet. Foto cedida

Coreixample: “Defensem l’art
dels grafitis, però no l’incivisme”

Èxit de participació a la Kidical Mass d’enguany. Foto: Calvox&Periche

Cinema | Últim passi del film sobre Dau al Set
Els Cinemes Girona acullen avui a les 20 del vespre l’últim passi del film

Set de Dau. Arnau, un documental que explica qui va ser Arnau Puig, 
un dels ideòlegs i teòrics del grup avantguardista d’artistes Dau al Set.
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Colau demana reduir pisos
turístics i locals de souvenirs

TURISME4L’alcaldessa i candi-
data de Barcelona en Comú a les
eleccions municipals, Ada Colau,
ha demanat a la Generalitat i al
Parlament fer un pacte per mo-
dificar la llei catalana amb l’ob-
jectiu de permetre que els ajun-
taments puguin revocar llicèn-
cies de pisos turístics i de boti-
gues de souvenirs als barris més
ocupats pel turisme. En aques-
ta classificació entraria, evi-
dentment, la Sagrada Família.

Sobre aquest barri, precisa-
ment, Colau va dir en una aten-
ció als mitjans aquest dilluns que

el nombre de botigues de so-
uvenirs ha arribat a un nivell “in-
assumible”. Una realitat que po-
den palpar especialment els ve-
ïns que viuen en els carrers més
propers a la basílica.

Per a l’alcaldessa, és una
“anomalia” que s’hagin concedit
llicències “a perpetuïtat” per
part de grans operadors que no-
més paguen 200 euros per ob-
tenir-la. Per això creu que la so-
lució és la modificació de la llei.
En l’acte de dilluns, Colau tam-
bé va instar ERC i el PSC a donar
suport a aquesta proposta.

HISTÒRIA4Els records d’una
persona gran poden ser tant o
més valuosos que un llibre d’his-
tòria a l’hora de recuperar el
nostre passat més recent. Cons-
cients d’això, des de la Comissió
de Memòria Històrica del Poblet
han engegat un cicle d’entrevis-
tes amb veïns i veïnes que ofe-
reixen un testimoni impagable de
l’antic barri del Poblet. Són con-
verses d’una hora que transcriuen
en format d’entrevista clàssica i
que publiquen al blog de l’entitat,
una pàgina web que aviat esde-
vindrà tot un fons documental.

La primera entrevistada del
cicle ha estat Marta Sarrà, una
dona nascuda l’any 1937 que
conserva una lucidesa i una me-
mòria envejables. Josep Maria
Sans, un dels pilars de la Co-
missió, ha parlat amb ella de
“l’escala dels safaretjos” on va
néixer i de la bacallaneria que va
regentar durant gairebé tres dè-
cades, però també de records
més generals del barri, com les
festes on no faltaven els envelats
o la importància cabdal del car-

rer València, fins al punt que se’l
considerava el “carrer Major”.

A més de Marta Sarrà, els in-
tegrants de la Comissió de Me-
mòria Històrica del Poblet ja
han entrevistat sis persones més,
i tenen pendent unes altres set
converses amb gent del barri.
Van començar aquest cicle per-
què, arran de l’exposició al Ca-

sal d’Entitats Mas Guinardó,
van rebre “els primers inputs de
gent que tenia ganes d’explicar
coses”, assegura Sans. I ells, per
descomptat, tenien ganes d’es-
coltar. Així ho han fet, per amor
a l’art, aprofitant el seu temps
lliure i amb la convicció que la
preservació de la memòria
col·lectiva no és un tema menor.

La família Sarrà. Foto: Fons de Marta Sarrà/Comissió Memòria Històrica Poblet

La veu dels veïns com a garant
de la memòria del Poblet

Turistes observant la Sagrada Família des de Montjuïc. Foto: Blanca Blay/ACN

Eix Sagrada Família | Dia del Comerç de Proximitat
Els negocis locals associats a l’Eix Sagrada Família van sortir al carrer aquest

dimarts per commemorar i celebrar el Dia Europeu del Comerç de Proximitat.
Al llarg del dia, els establiments van oferir descomptes i regals especials. 
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És difícil veure el candidat del
Partit Popular a les eleccions
municipals de Barcelona, Daniel
Sirera, i no pensar en l’alcalda-
ble del mateix partit que el va
precedir en els comicis del 2019,
Josep Bou. Ho és perquè Sirera
ha canviat radicalment les for-
mes –potser no tant el fons–del
seu predecessor després que
aquesta formació conservadora,
amb dos regidors, obtingués un
dels pitjors resultats de la seva
història a la capital catalana. 

Allà on Bou era teatral, Sire-
ra és tranquil. Allà on Bou es mos-
trava com un polític extravagant,
Sirera vol ser el polític d’ordre. I
si la figura de Bou era la d’un em-
presari, la de Sirera és la del po-
lític de carrera. Aquesta és la fa-
ceta que va mostrar el popular en
una conversa mantinguda amb el
subdirector d’edicions Línia, Al-
bert Ribas, dijous 4 de maig a
l’Espai Línia, emmarcada en el ci-
cle de conferències La ciutat me-
tropolitana: progrés i futur.

SIRERA AL RESCAT
La vida política de Sirera és llarga
i variada. El popular ha dut a ter-
me gairebé tots els papers que es
poden fer en política. Regidor,
diputat, senador, conseller, pre-
sident de partit, assessor polític i,
ara, candidat a l’alcaldia de Bar-
celona. “Torno on vaig començar,
però aquest cop vull ser alcalde”,

va explicar. “Barcelona sempre ha
estat la meva vocació, encara que
ningú ho sabia, perquè el meu
pare era guàrdia urbà”, va afegir.

La notícia del seu nomena-
ment com a cap de llista per a la
ciutat es va donar a conèixer el
gener passat, i va ser ni més ni
menys que el president del Par-
tit Popular, Alberto Núñez Feijóo,
qui va encomanar a Sirera la
missió de reflotar el PP barcelo-
ní. Certament, i com li va recor-
dar Ribas a l’inici de l’entrevista,
el PP va aconseguir un dels re-
sultats més pobres de la seva his-
tòria a la ciutat el 2019. Una qua-
rantena de vots van fer que la for-
mació entrés al ple amb dos re-
gidors. “No sé per què el PP va
treure aquests resultats, suposo
que perquè Catalunya estava
molt polaritzada”, va dir el can-
didat tot evitant criticar la tria de
la seva formació amb Bou.

Les enquestes donen la raó a
la nova aposta. Fins i tot algunes
d’elles assenyalen que el PP po-
dria doblar els seus resultats.
Així mateix, Sirera es va mostrar
encara més optimista i va asse-
gurar que confia a millorar
aquestes xifres. “Podem captar
vots del PSC en determinats
barris”, va dir el candidat po-
pular amb l’ull posat en els nou
regidors que va assolir el 2011
Alberto Fernández Díaz. Malgrat
això, Sirera va passar de punte-
tes pel veritable problema que
pot tenir la seva formació de cara
al 28 de maig: la fragmentació
dels partits de dretes unionistes.
Vox, Ciutadans i Valents es dis-

puten la mateixa bossa de vots
que el PP, encara que Sirera va
assegurar que aquestes forma-
cions no obtindran representa-
ció. “El Partit Popular ja ha tin-
gut nou regidors a l’Ajuntament
de Barcelona i, per tant, res im-
pedeix que els torni a tenir”, va
augurar, optimista.

CLAU DE GOVERN
Durant tota l’entrevista, Sirera va
ser contundent amb les seves crí-
tiques a la gestió del govern d’A-
da Colau. “Tenim el pitjor govern
de la història”, va denunciar. És
per això que, després que Jaume
Collboni i Xavier Trias s’hagin in-
terpel·lat respecte a possibles
pactes durant les darreres set-
manes, es feia impossible no
preguntar a Sirera si, en cas que
l’aritmètica es presti, donaria
suport a un hipotètic govern so-
ciovergent. 

Així ho va fer Ribas, que va
preguntar al candidat quines se-
rien les seves condicions per po-
der negociar amb el socialista i
amb l’exalcalde. “Per començar
a parlar volem que Barcelona si-
gui una ciutat segura, amb més
policia i amb més càmeres de vi-
deovigilància”, va dir. A aquesta
condició va afegir la de millorar
la neteja, garantir totes les formes
de mobilitat –incloent-hi el cot-
xe privat–, abaixar els impostos
i construir “entre 40.000 i
50.000 habitatges”. 

Amb tot, Sirera no es va mos-
trar gaire convençut que Collbo-
ni i Trias vulguin seure amb el
PP. “La prioritat és fer fora Colau,

i Collboni ha governat amb els
comuns, mentre que Trias, quan
va poder-ho impedir, no ho va
fer”, va afirmar. “A més, estic se-
gur que Trias estaria més content
de governar amb la CUP que
amb el PP”, va asseverar.

Trias i Collboni voldrien go-
vernar amb un eventual suport
del PP? Quina reacció podria
generar una aliança d’aquesta
mena en clau catalana? I en clau
espanyola? Sirera va afirmar que
Feijóo li ha dit que “faci el que
consideri millor per a Barcelona”.
“Si per defensar la ciutat hem de
fer alguna cosa que no s’entengui
a la resta d’Espanya, ho farem”,
va assegurar.

EL CANDIDAT DEL TURISME
Si hi ha un element que caracte-
ritza Sirera en comparació amb la
resta d’alcaldables de la capital ca-
talana, aquesta és la seva defen-
sa sense fissures del turisme.
“Barcelona o és turística o no
serà”, va afirmar el polític del Par-
tit Popular. “Hem de posar una
catifa vermella al turisme i una
banda de música”, va afegir amb
un toc d’humor. Així, Sirera va ar-
gumentar que, des del seu punt
de vista, el problema és que en-
cara no s’han explicat les bondats
del turisme. Per aquest motiu, el
popular aposta per fer campanyes
adreçades a la ciutadania barce-
lonina detallant-les.

A més, va assenyalar que és
partidari d’eliminar la taxa tu-
rística de Barcelona. “No és cap
desincentiu perquè els turistes no
vinguin, sinó que el que aconse-

gueix és que els visitants marxin
a altres ciutats com l’Hospitalet”,
va criticar. En aquesta línia, Sirera
també va dir que tots els comer-
ços haurien de poder obrir a l’ho-
ra que volguessin.

TOT PER LA SEGURETAT
Més turistes i, sobretot, més se-
guretat. Sirera també va mos-
trar-se com el candidat de l’or-
dre, una posició que es disputa
amb la resta de partits de dretes.
En aquesta competició valen
totes les acusacions, i Sirera va
afirmar que a Barcelona “hi ha
carrers del Raval on la Guàrdia
Urbana no entra”. També va
dir que el seu fill de 18 anys “hi
ha caps de setmana que no surt
de festa per por”. 

El candidat va responsabilit-
zar l’Ajuntament d’aquesta si-
tuació i va acusar el govern de
Colau de posar-se del costat dels
delinqüents i de deixar desem-
parada la policia. Per tot això, Si-
rera va demanar més patrulles,
i aixecant la mirada de Barcelo-
na, va afirmar que cal més coor-
dinació amb les policies de l’àrea
metropolitana. “Tots els alcaldes
haurien d’entendre que cal una
governança metropolitana, però
hi ha uns ajuntaments que no vo-
len cedir competències i una
Generalitat que no vol tenir un
contrapoder metropolità”, va
sentenciar.

Daniel Sirera va conversar amb el subdirector d’edicions, Albert Ribas. Foto: Línia
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Daniel Sirera: “Trias estaria més content
de governar amb la CUP que amb el PP”
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La Cabrònica del Nord, la colla de
diables del Fort Pienc, rebrà una
Medalla d’Honor aquest 2023. El
Districte de l’Eixample ha decidit
que l’entitat mereix aquest reco-
neixement “per la tasca de man-
teniment i difusió de la cultura
popular i del foc al barri i al dis-
tricte”. La distinció arriba en un
moment dolç per a la Cabrònica,
que compta amb un bon nombre
d’integrants i que ja prepara el
trentè aniversari que se celebra-
rà l’any vinent. Així ho explica Al-
bert Cecília, actual president de
l’associació i un dels membres
fundadors. “Fa il·lusió aquesta
Medalla d’Honor després de tants
anys d’activitat”, reconeix Cecília
en nom de tota la colla.

La història de la Cabrònica
del Nord està estretament lliga-
da a la del Casal de Joves Xiroc,

amb qui comparteixen seu, la
Casa Groga. Però a la Cabrònica
hi ha espai per a totes les edats.
“Sovint hi ha gent de certa edat
que no s’apunta a les colles de
diables perquè veu que tothom
és molt jove i sent que no hi en-
caixarà. A la Cabrònica hi ha
molta varietat i, de fet, al grup de
percussió la mitjana d’edat és
d’uns 45 anys”, detalla Cecília,
que en té 57 i que precisament
forma part d’aquest grup. 

Alhora, la Cabrònica també
compta amb els Cabronets, la co-
lla de diables infantil, fet que aju-
da a garantir la continuïtat de
l’entitat. “Hi ha membres que
van entrar com a diables petits i
que de grans han seguit a la co-
lla d’adults”, destaca el president.
A més, això també facilita que als
pares i mares dels Cabronets
se’ls encengui la guspira i es
converteixin també en diables.
Amb tot, són un col·lectiu real-
ment intergeneracional.

L’assignatura pendent, pot-

ser, és “l’enllaç de la colla infan-
til a la d’adults”, admet Cecília.
En aquest sentit, reconeix que els
adolescents ja comencen a tenir
ganes de cremar amb els adults,
però que no poden fer-ho fins
que són majors d’edat. És en
aquesta etapa, per tant, quan al-
guns membres es desconnec-
ten de la colla, tot i que molts

cops després hi tornen. Sigui
com sigui, des de l’entitat estan
treballant perquè això no passi.

NOUS REPTES
“Un dels objectius que sempre
hem tingut com a colla és man-
tenir viva la cultura popular”, as-
segura Albert Cecília. Més enllà
d’aquesta funció, que evident-

ment mai abandonaran, els inte-
grants de la Cabrònica del Nord
tenen nous reptes ara que s’acosta
el trentè aniversari. Un d’ells és
“crear una bèstia de foc per al bar-
ri”. Ja n’existeix una de petita per
a la colla infantil, però falta una
gran figura que representi els
diables del Fort Pienc. Un buit que
esperen omplir l’any vinent.

Un espectacle de foc de la Cabrònica, en una imatge d’arxiu. Foto: Cabrònica del Nord

Anna Utiel
EL FORT PIENC

El mèrit de mantenir el foc ben viu
» La Cabrònica del Nord, la colla de diables del Fort Pienc, rebrà una Medalla d’Honor aquest 2023

» L’entitat ja prepara el seu trentè aniversari en un moment dolç i amb reptes engrescadors al davant

Oci | Esports populars contra el turisme massiu
Arran Fort Pienc i el Casal de Joves de la Dreixa celebraran aquest diumenge

la primera Jornada d’Esports Populars a l’Eixample, que vol recuperar els
carrers i lluitar contra el turisme massiu. Serà a Consell de Cent amb Nàpols. 
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Hi havia un temps en què Ciuta-
dans somiava en gran. A més de
ser la primera força a Catalunya,
aliant-se amb Manuel Valls va
fregar els 100.000 vots en les
eleccions municipals del 2019 a
Barcelona. Però la història del
partit taronja ha canviat molt en els
darrers anys, i els comicis que se ce-
lebren aquest mes de maig poden
certificar-ho. Les darreres en-
questes, quan encara hi ha una
bossa d’indecisos que ronda el
30% dels electors, pronostiquen
per a Ciutadans un resultat molt
pitjor que aquell de fa quatre anys.
Sembla que la formació no ho
tindrà fàcil per arribar al 5% dels
vots que marca l’accés al consistori.

La candidata per Barcelona de
Ciutadans, Anna Grau, ho sap, i
per això durant la conversa que va
mantenir amb el subdirector d’e-
dicions Línia, Albert Ribas, di-
lluns 8 de maig a l’Espai Línia, va
assegurar que “ara és l’hora de la
veritat”. “Ens juguem moltes co-
ses en aquestes eleccions i crec
que Ciutadans tirarà cap amunt”,
va afegir. Amb tot, i com a bona
candidata, en la trobada, em-
marcada en el cicle de conferèn-
cies La ciutat metropolitana:
progrés i futur, Grau no va esca-
par de l’optimisme polític que ca-
racteritza tots els partits i va as-
segurar que Ciutadans té possi-
bilitats de convertir-se en la se-
gona força més votada.

Malgrat això, la periodista i es-
criptora sap quin és el principal
escull al qual s’enfronta la seva
formació. Ciutadans competeix en
un espai electoral hiperfragmen-
tat on es disputa els vots amb el
Partit Popular, Valents i Vox.
Així, encara que va assegurar
que “Ciutadans no és la marca
blanca de ningú” i va dir que hi ha
un interès per posar la seva for-
mació “al grup dels tontos”, Grau
va proposar-se com l’única alter-
nativa a Colau. 

Aquest relat, que sembla que
està reforçant la candidata dels co-
muns, és el mantra que diverses
formacions estan utilitzant com a
lema de campanya. “Som la mi-
llor garantia perquè Colau no
torni a governar, ja que, de fet,
mai li hem votat els pressupos-
tos”, va dir Grau, que tot seguit va
desvincular-se de Manuel Valls.
“No es mereix la confiança de Ciu-
tadans”, va asseverar. Cal recor-
dar que el polític francès va fer
possible el segon mandat de l’al-
caldessa dels comuns el 2019.

CONTRA COLAU
Com es plasma aquesta propos-
ta contra el govern dels comuns
sobre el paper? Grauva disparar
primer a les polítiques que s’han
aplicat per reduir la contaminació.
Segons la candidata de Ciuta-
dans, els comuns estan improvi-
sant un “urbanisme bolivarià que
té com a finalitat intervenir l’eco-
nomia i que, a més, no està com-
plint els seus objectius”. “Si per pa-
cificar t’has de carregar l’economia,
anem malament”, va denunciar.

Alhora, Grau va assenyalar al-
guns dels projectes que considera
més “desastrosos” i que atempten
contra la ideologia que diu repre-
sentar: el liberalisme progressista.
D’aquesta manera, va afirmar que
“la zona de baixes emissions és un
timo” i va afegir que “hi ha carrils
bici que no pots pujar si no ets In-
duráin”. Pel que fa a les superilles,
la política de Ciutadans va de-
nunciar que, com ha passat als
búnquers del Carmel, “només fa
falta que hi posin reixes per con-
vertir-les en superpresons”.

Per altra banda, Grau també
es va mostrar bel·ligerant en altres
terrenys, com el de les ocupacions.
A més d’assegurar que la majoria
“no són per necessitat”, va dir que
a Barcelona “una dona que pateix
violència ho té més fàcil per arri-
bar a un pis de Càritas que per te-
nir un pis social de l’Ajunta-
ment”. Es nota que Grau vol fer
d’aquest tema el seu cavall de ba-
talla, ja que les seves afirmacions
aquí van ser molt contundents.
“Barcelona és el Camino de San-
tiago dels okupes, i no és estrany,
ja que l’alcaldessa va ser part
d’aquest col·lectiu”, va disparar
per sentenciar que “la propietat
privada és tan important com el
dret a l’habitatge”.

ORGULL BARCELONÍ
Durant l’entrevista, Ribas va com-
parar Grau amb l’alcaldessa de
Madrid, Isabel Díaz Ayuso. Res-
ponent al símil, la de Ciutadans va
afirmar que “tot i que el PP se
n’omple la boca, Ayuso és l’úni-
ca política del seu partit que ha

abaixat els impostos, però això
no ha anat acompanyat d’una
millora dels serveis”. “A dife-
rència d’ella, jo parlo clar, però no
dic mentides”, va afegir.

Tanmateix, Grau va voler
desmarcar-se de qualsevol si-
militud amb la política del PP,
tant en les formes com en les po-
lítiques. De fet, la candidata de la
formació taronja va defugir, con-
tra tot pronòstic, de la idealitza-
ció que part de la dreta barcelo-
nina té envers la capital espa-
nyola. “No n’hi ha per tant amb
Madrid”, va dir per afegir que “hi
ha un punt de postureig amb la
seva prosperitat”. En aquest sen-
tit, Grau va assenyalar que, si hi
ha cert sentiment d’inferioritat
respecte a Madrid, és perquè
Colau ha teixit una ciutat de se-
gona. “Avui, passar-li la mà per
la cara a Barcelona és molt fàcil,
fins i tot li podria passar el Con-
go belga”, va considerar. Malgrat
tot això, la candidata de Ciuta-
dans va argumentar que la vita-
litat de la capital catalana i de la
seva societat civil, fins i tot amb
governs “en contra”, són massa
fortes per desaparèixer.

BILINGÜISME PER BANDERA
Un altre dels elements que ca-
racteritza la campanya de Ciu-
tadans és la seva defensa del bi-
lingüisme. La candidata va as-
segurar que el model actual que
té Catalunya és monolingüe i an-
ticonstitucional. “És cert que
amb el franquisme el català es va
arraconar, però si avui el català
no es parla és per culpa de les

polítiques desastroses de la Ge-
neralitat”, va afirmar. “En un
món global, determinades polí-
tiques lingüístiques impositives
no funcionen, i només podem
anar cap a la cooperació entre
llengües”, va considerar per afe-
gir que “és de cateto voler par-
lar només català”.

“CEMENTIRI D’ELEFANTS”
La contundència d’Anna Grau
no va remetre quan va parlar de
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona. “No sabem per a què ser-
veix, perquè és un cementiri
d’elefants d’alts càrrecs, un ga-
tillazo administratiu i un bote-
llot polític”, va criticar. Segons la
seva visió, l’organisme territo-
rial, tot i que “podria fer molta
feina”, ha quedat encotillat en-
tre dues visions. Per una banda,
va referir-se a Convergència,
que, des del seu punt de vista,
sempre ha tingut por de l’àrea
metropolitana, i per l’altra al
PSC, que diu que l’ha convertit
en l’indret on envia els seus po-
lítics a retirar-se. 

Grau va afirmar que tot això
fa que actualment no hi hagi un
projecte vertebrador a la metrò-
poli i va denunciar que se sus-
tenti l’ens amb “impostos me-
tropolitans que la ciutadania no
entén”. En resum, va definir
l’organisme com una adminis-
tració fallida.

Anna Grau va conversar amb el subdirector d’edicions, Albert Ribas. Fotos: Línia

Anna Grau:  “Barcelona és el 
Camino de Santiago dels okupes”
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Esports Bàsquet | El CB Roser afronta la Final a Quatre de Manresa
L’equip d’Iván Faure s’enfrontarà aquest dissabte a l’AB Premià, en la segona semifinal de la Final a Quatre

de Copa Catalunya de Manresa, al Nou Congost. Si guanya el partit, el CB Roser jugarà la fase d’ascens 
a Lliga Femenina 2. En l’altra eliminatòria competiran el Manresa CBF i el CEEB Tordera-Uni Girona.

Classificacions3a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Copa Catalunya de bàsquet
Equip

CF La Romànica
FC l’Esquerra
CF Sant Adrià
FC Can Buxeres
UD Montsant
Marina-EF Joan M.

PTS

68
66
62
60
51
46

GC

38
30
28
37
52
40

GF

79
66
70
68
67
59

1.
2.
3.
4.
5.
6.

Equip

CB Santfeliuenc
Barça B
CB Tarragona
CB Valls
CB Roser
SESE
CB Navàs
CD Basket Zaragoza

PG

21
20
17
16
14
13
13
12

PC

1864
1612
1773
1775
1754
1916
1843
1798

PF

2233
1952
1840
1917
1787
1835
1869
1721

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

PG

24
21
19
18
15
14
12
12

PC

1275
1263
1469
1295
1527
1469
1477
1485

PF

1552
1508
1643
1450
1686
1559
1404
1433

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Equip

CB Roser
Manresa CBF
CEEB Tordera-Uni G.
AB Premià
Draft Gramenet
SESE
TGN Bàsquet
Joventut Les Corts

Equip

AE Les Corts-UBAE
Penya Esplugues
CN Caldes
CFS Eixample
Rubí FS
InterSala Zaragoza
CFS Castellón
FS Ripollet

PTS

63
57
52
50
46
44
42
39

GC

32
39
39
54
55
63
40
63

GF

100
116
95
94
101
97
70
94

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Tot l’esport, a liniaeixample.cat

"Buscant més" és la senzilla des-
cripció que Juan Hereza (Barce-
lona, 1990) té a Twitter. "Fa molts
anys que la vaig escriure i no la
canvio perquè retrata la meva es-
sència. No m'agrada conformar-
me amb res i sí reinventar-me", ex-
plica l'entrenador del CB Roser.

És inconformista, metòdic,
empàtic i, sobretot, sincer. "A ve-
gades estic massa a sobre dels ju-
gadors i normalment me n'adono
hores més tard. Si actues així, l'e-
quip està molt pendent de tu i pot-
ser no tant del que ha de fer", en-
raona l'entrevistat, que sap que els
esportistes necessiten oxigen. Mai,
assegura, ha tingut cap problema
en reconèixer i demanar disculpes
si creu que s'ha excedit "donant ca-
nya". "I ells em poden dir sempre
el que pensin. El respecte i la
confiança són sagrats", afegeix.

Ser enginyer civil l'ajuda molt
a l'hora d'entrenar. Després d'u-
na derrota contra el CB Grano-
llers i d'un balanç d'un triomf i

quatre derrotes a la Lliga EBA, i
amb cap victòria a pretempora-
da, Hereza va voler fer un pla
d'actuació comunitari. "La com-
petitivitat és la nostra essència i
en aquell moment no competí-
em. Havíem d'analitzar quins
eren els problemes i les seves cau-
ses, i detectar les accions que es-
taven en les nostres mans per re-
vertir la situació", recorda.

MANCA DE CONFIANÇA
Hi havia jugadors en un mal mo-
ment de confiança i al grup li fal-
tava més concentració i gestionar
bé les emocions. "Havíem de mi-
llorar la intensitat i el nivell en les
pràctiques, i canviar la manera
d'entrenar-nos per assolir millors
llançaments i després tenir més
punteria. Els nostres percentatges
de tir eren molt baixos i no dis-
posàvem de llançaments còmodes.
El pla que vam fer junts va sortir
molt bé", celebra Hereza.

El CB Roser va encaixar tres
derrotes consecutives, amb sen-
sacions i prestacions molt dife-
rents, i va guanyar els nou primers
partits de 2023, sis per 10 o més
punts. Van ser poc més de dos me-

sos "brillants" en què no van pa-
tir gaires lesions, el dia a dia era
"brutal" i jugaven amb la confiança
de poder guanyar qualsevol rival.
Inclús el Barça B. Així va ser.

La ratxa s'acabaria a casa con-
tra el CB Tarragona i l'equip no-
més guanyaria un matx dels últims
sis. Un balanç que els ha impedit
classificar-se per a la fase d'ascens
a la Lliga LEB Plata. La igualtat del
grup C2 ha estat tan gran que el
CB Esparreguera ha perdut la ca-
tegoria amb 10 victòries.

El barceloní, que ja treballa en
el CB Roser del curs 2023-2024,
un grup que serà continuista i tin-
drà algunes novetats, conserva in-
tacta la il·lusió dels seus inicis a
l'Escola Pia. "Aquell nen jugava
força bé. No sé en quin moment
en vaig fer més dolent", descriu,
divertit, Hereza, que a La Salle
Gràcia debutaria a les banquetes.
A cadet o júnior va jugar "contra
equips que competien millor" i va
voler anar a un club "més com-
petiu" per créixer més com a ju-

gador. A júnior va fer les proves
al CB Roser i s'hi va quedar.

Curiosament, no va ser al
conjunt del Fort Pienc on va
penjar les botes. Ho va fer a
l'FC Martinenc Bàsquet: "Al CB
Roser ja em valoraven molt com
a entrenador, però ja no tant com
a jugador... [Riem]. I a l'FC Mar-
tinenc Bàsquet vaig descobrir
que volia dedicar més hores a di-
rigir grups i que no volia per-
dre'm un partit com a tècnic
perquè tingués un de jugador.
Així que em vaig retirar".

Li encanta passejar o fer una
cerveseta acompanyat dels seus
pel barri de Sants, on viu. "Un
dels meus espais favorits és la
rambla de Brasil", comparteix
l'entrevistat, que té dues expe-
riències en bàsquet femení. La
primera va ser en un cadet del
CB Roser i la segona en el júnior
A del SESE, "un grup molt maco
amb què vam fer una excel·lent
temporada i amb qui conservo
una molt bona relació". Per a
Hereza la competitivitat, els vin-
cles humans i gaudir són els
seus tres elements que més va-
lora del seu estimat bàsquet.

Toni Delgado
EL FORT PIENC

La punteria de Juan Hereza
» El tècnic del CB Roser va fer un pla d’actuació comunitari perquè el grup aparqués un inici molt dolent
» “Havíem de veure quins eren els problemes i les seves causes, i detectar què podíem fer”, recorda

Juan Hereza, entrenador del CB Roser, durant un matx. Foto: David Grau
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Mal de coraçon és una de les maneres
amb què Santa Teresa anomenava la seva
malaltia. No se sap amb certesa què pa-
tia, però és evident que la seva relació
amb el dolor era forta i intensa. En
aquesta obra, tres personatges agònics
i mig alcoholitzats, que pateixen algun
dolor a l’ànima, es troben en un bar.

A la Sala Tallers del TNC, a Barcelona.

Teatre

Mal de coraçon
Victoria Szpunberg

El trio que es va popularitzar per cantar
al seu terrat de l’Eixample durant el con-
finament és ara un grup musical conso-
lidat. Els Stay Homas acaben de publicar
el seu segon àlbum, Homas (Cukileo
Records), amb el qual asseguren que han
deixat enrere el “fenomen” i han avançat
cap a una altra etapa, tal com han expli-
cat en una entrevista a l’ACN.

Música

La Dani (Natalia de Molina), una patriò-
tica agent antiavalots, es troba durant un
desnonament a Madrid uns diners ama-
gats, una trama de corrupció policial i un
crim que l’obliga a fugir a un territori hos-
til on no és benvinguda i no coneix l’i-
dioma. Ara només compta amb l’ajuda de
la jove nigeriana a la qual acaba de des-
nonar i obre els ulls respecte al sistema.

Pelis i sèries

Asedio
Miguel Ángel Vivas

Homas
Stay Homas

Fira Literal
Els pròxims 20 i 21 de maig, el recinte de la Fabra i Coats de
Barcelona tornarà a acollir la Fira Literal, que enguany arri-
ba a la 9a edició. Aquest esdeveniment, d’accés lliure i gra-
tuït, tindrà un total de 113 parades, en les quals s’exposa-
ran més de 4.000 títols. En el marc de la fira també s’han

programat una setantena d’activitats diverses, que van des
de presentacions de llibres fins a concerts, passant per de-
bats i recitals de poesia. Al recinte, a més, hi haurà un espai
de lectura, una zona de joc i un racó gastronòmic. Els dies

previs tindrà lloc Literal PRO, la fira professional.

J O R G E  J A V I E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Amagat entre muntanyes acinglerades
i desavinents, en algun lloc remot de les
Guilleries transitat per caçadors de llops,
bandolers, emboscats, carlins, sortilleres,
maquis, pilots de ral·lis, fantasmes, bès-
ties i dimonis, el mas Clavell s’agafa a ter-
ra com una paparra. És una casa, sobre-
tot, habitada per dones, on un sol dia con-
té segles de records.

Llibres

Et vaig donar ulls i vas mirar... 
Irene Solà

| Fuga 2
Arriba Fuga 2: Melodies of Steel, una seqüela que ofereix un sistema de combat

millorat i més estratègic. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.
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És la fi d’una era televisiva. Semblava que no s’acabaria
mai, però un cop més la vida ens demostra que tot té un
final. Aquest to fatalista que gastem avui és per parlar, ni
més ni menys, de la cancel·lació de Sálvame. El programa
presentat per Jorge Javier Vázquez (Badalona, 1970) ha
estat catorze anys en antena, omplint les tardes de Tele-
cinco i acompanyant milions d’espectadors i, sobretot,

d’espectadores. Dones d’una certa edat que han trobat en
la senzillesa i el sentit de l’humor d’aquest format –que,
diguem-ho tot, sovint ha traspassat línies vermelles– un

entreteniment inigualable. I ara els el prenen, perquè qui
ocuparà les tardes de Telecinco serà la productora d’Ana
Rosa Quintana. Un altaveu de la dreta rància en lloc d’un

programa que presumia de ser “de rojos y maricones”. Que-
da clar qui hi surt perdent. Malgrat tot, Vázquez s’ho ha

pres amb humor: ha publicat a les xarxes un vídeo amb la
seva mare. “I ara què faràs?”, li pregunta ella. Ell respon que
potser torna al teatre. “Com que et va anar tan bé l’última

vegada...”, remata la mare, carregada de sarcasme. 

Famosos

Ser una estrella televisiva
És una de les cares més conegudes de la faràndula espanyola

Més aviat què li han fet: posar fi a ‘Sálvame’
El programa presentat per ell ha estat catorze anys en antena

Dol i paraules boniques
Els espectadors més fidels del format no se’n saben avenir
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OMEGA 3

Els adolescents que mengen nous en la seva dieta
mostren més capacitat d’atenció i concentració 

ESTUDI

ADOLESCENTS

REGULARITAT

E S T I L S  D E  V I D A

i NEUROLOGIA
Són prou ben coneguts els efectes de les nous per reduir el co-
lesterol. Però els seus beneficis van més enllà. Menjar-ne habi-
tualment podria beneficiar el desenvolupament de les capaci-
tats cognitives dels adolescents i ajudar la seva maduració psi-
cològica. Això es deu a l’àcid gras alfa-linolènic, un tipus d’ome-
ga-3 que ajuda el desenvolupament del cervell, sobretot en
etapes de creixement. 

L’Institut d’Investigació Sanitària Pere Virgili ha liderat un estudi
que ha fet un seguiment a dos grups de 350 estudiants, un d’ells
consumidor de nous durant sis mesos. Els resultats mostren que
els adolescents amb nous a la seva dieta s’havien beneficiat d’un
increment en la seva capacitat d’atenció i diversos amb TDAH ha-
vien millorat notablement el seu comportament, amb menys ten-
dència a la hiperactivitat. La investigació també mostra millores
en la capacitat de raonar i resoldre problemes de forma més efi-
cient i ràpida. Segons les recomanacions dels professionals mè-
dics, si els adolescents mengessin un grapat de nous al dia, tres
cops per setmana, i mantinguessin aquests hàbits durant el temps
es veurien canvis substancials en les capacitats cognitives per po-
der encarar l’adolescència i l’entrada a l’adultesa amb més facilitat. 

Les nous també milloren el cervell

Les nous contenen un tipus d’omega-3 que ajuda el
desenvolupament del cervell en etapes de creixement

Les claus

Els resultats beneficiosos s’han contrastat mitjançant un 
estudi elaborat per l’Institut d’Investigació Pere Virgili

La recomanació és menjar regularment un grapat de 
nous, uns tres cops per setmana, i sense interrupcions
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